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Abstract of thesis 

 الاثر البيئي لنصب وحدات تناضح عكسي في المحطات الرئيسية لمعالجة المياه في مدينة البصرة 

رجٓض يذيُخ انجظشح انٕالعخ في جُٕة انعشاق ثبنًيبِ ثشكم سئيسي يٍ شط انعشة. يسزهى ْزا انُٓش انًيبِ انعزثخ في انٕلذ انذبني 

ش دجهخ ٔرأثيش ظبْشح انًذ ٔانجضس يٍ شًبل غشة انخهيج انعشة انٗ صيبدح يسزٕيبد يٍ َٓش دجهخ فمط. ٔنمذ ادٖ رُبلض ٔاسداد ييبِ َٓ

يهٕدخ ييبِ شط انعشة. ٔرجعب نزانك فمذ اصدادد يهٕدخ انًيبِ انًجٓضح في يذيُخ انجظشح. ٔنذم ْزِ انًشكم فهمذألزشح َظت ٔدذاد رُبػخ 

نًيبِ في انجظشح. رٓذف ْزِ انذساسخ انٗ رمييى الاثش انجيئي نُظت ٔدذاد يعًم سئيسي نًعبنجخ ا 16عكسي نزذهيخ انًيبِ انًجٓضح يٍ لجم 

ِِ شط انعشة.  رُبػخ عكسي يمبط ثذلانخ صيبدح يهٕدخ ييب

رمٕو ٔدذاد انزُبػخ انعكسي ثزذهيخ انًيبِ ٔنكُٓب في انٕلذ رارّ رُزج ييبِ شذيذح انًهٕدخ. رى انزُجؤ ثضيبدح يهٕدخ ييبِ شط انعشة 

نًذبكبح جشيبٌ ٔيهٕدخ )يمبسخ ثذلانخ رشكيض انًٕاد انظهجخ انزائجخ انكهيخ(ييبِ شط انعشة. طجك ًَٕرج  HEC-RASج ثبسزخذاو ثشَبي

انجشيبٌ نٓزا انجشَبيج نًذبكبح اسثع دبلاد جشيبٌ نشط انعشة يع الاخز ثُظش الاعزجبس الم ٔاعهٗ ليى نًعذلاد جشيبٌ َٓش دجهخ ٔيذيبد 

َزبئج كم دبنخ جشيبٌ نًذبكبح ثلاس دبلاد نزٕصيع رشاكيض انًٕاد انظهجخ انزائجخ انكهيخ. ٔنمذ رى فشع خلال  انًذ ٔانجضس. ٔيٍ ثى اسزخذيذ

 %.85% 50ٔالاثُٗ عشش دبنخ يذبكبح َظت َٕعيٍ يٍ يذطبد انزُبػخ انعكسي رٔاد َست اسزخلاص 

ح انًهٕدخ يٍ ٔدذاد انزُبػخ انعكسي يزغيش عهٗ اشبسد َزبئج جًيع دبلاد انًذبكبح انٗ اٌ الاثش انجيئي نزظشيف انًيبِ شذيذ 

% فبٌ اعهٗ َست يئٕيخ نضيبدح رشاكيض انًٕاد اىظهجخ انزائجخانكهيخ 85طٕل شط انعشة. ٔاَّ في دبنخ َظت ٔدذاد رًزهك َسجخ اسزخلاص 

ظت ٔدذاد رُبػخ عكسي رًزهك ( لالم ٔاعهٗ رظشيف نُٓش دجهخ عهٗ انزٕاني. ثيًُب عُذ 4.4َ-3.9( ٔ)5.9-5.1رزشٔاح عهٗ انًذيبد )

(. كًب ٔاظٓشد َزبئج يمبسَخ 2.7-1.6% فبٌ اعهٗ َست يئٕيخ نضيبدح رشاكيض انًٕاد انظهجخ انزائجخ انكهيخ رزشٔاح يب ثيٍ )50َسجخ اسزخلاص 

في انًٕاطفبد انميبسيخ ٔانجبنغخ انميى انًسزذظهخ نهُست انًئٕيخ نضيبدح رشكيض انًٕاد انظهجخ انزائجخ انكهيخ رجبٔص َست انًهٕدخ انًسًٕح ثٓب 

% يظذٕة ثجشيبٌ يُخفغ نُٓش دجهخ. ٔثبنشغى يٍ رانك فبٌ انُست 85% في دبنخَظت ٔدذاد رُبػخ عكسي راد َسجخ اسزخلاص 5

 %. 10انًئٕيخ نضيبدح يهٕدخ ييبِ شط انعشة ْي الم يٍ انذذ انًسًٕح ثّ يٍ لجم ٔكبنخ دًبيخ انجيئخ الايشيكيخ ٔانجبنغ 
 

Environmental impact of installing RO units in main water treatment plants of Basrah city  

In the south of Iraq, Al-Basrah city is supplied with water, mainly, from Shatt Al Arab River. At the current time, 

this river is receiving fresh water from Tigris River only. The decrease of fresh water flows from Tigris River and the effect 

of tide phenomenon from the north west of the Arabian Gulf led to increase the salinity level of Shatt Al Arab River and, 

subsequently, the salinity of water supply in Basrah city. To solve the problem of high salinity water supply, it was 

suggested to desalinate the water by installing reverse osmosis (RO) units in 16 main water treatment plants of Basrah city. 

The aim of this work is to assess the environmental impact of RO units installation measured in terms of salinity increase of 

Shatt Al- Arab River water.  

RO units desalinate the water, but produce brine water, which is of high salinity. The increase of Shatt Al Arab 

River salinity is predicted by using HEC-RAS software to simulate the flow and, then, the salinity (measured in terms of 

TDS) of Shatt Al Arab River. The flow model of this software was applied to simulate four cases of Shatt Al Arab River 

flow considering the min and max values of Tigris River flowrates and tidal range. Then, the results of each flow case were 

used to simulate three cases of TDS distribution. During each of the twelve simulation cases, the TDS of Shatt Al Arab 

River was simulated assuming the installation of RO units have recovery percent (RP) of 50% and 85%.  

The simulation results of all the considered cases indicated that; (1) the impact of brine water discharge varies along Shatt 

Al Arab River, (2) when the installed units have RP of 85%, the max percentages of TDS increase vary over the ranges 

(5.1-5.9%) and (3.9-4.4%) for min and max flowrates of Tigris River, respectively, and (3) when the installed units have RP 

of 50%, the max percentages of TDS increase vary over the range (1.6-2.7%). The comparison of these results with the 

regulation criteria of brine water discharge shows that; when the installed RO units have RP of 85% and Tigris River flow 

rate is low, the percentages of TDS increase will exceed the salinity limit of most regulation criteria (5%), however, they 

are less than the limit of US EPA which is 10%. 


